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Kdyňská synagoga nabízí jedinečné exponáty

Pouťové veselí v Černíkově odstartovalo divadelní představení ochotnického spolku Černoch při
SDH Černíkov. V premiérovém vystoupení sehrál hru F. R. Čecha Dívčí válka. Návštěvnost byla
nad očekávání a snad všech 230 diváků se příjemně pobavilo. 
Sobotní odpoledne pak patřilo fotbalu a všem jeho příznivcům. Tradiční  fotbalový turnaj,  již čtvr-
tý ročník memoriálu Václava Šmída, měl na rozdíl od Dívčí války, která skončila nerozhodně,
svého vítěze.                                                                                                              Více str. 2

KKrráássnnéé   VVáánnooccee

Oslavy 90. výročí vzniku Československa
spojila kdyňská radnice s představením nové
expozice v synagoze. 

Budova je jednou ze tří synagog v západ-
ních Čechách, které si zachovaly svou původní
podobu, a už to jí dodává svou mimořádnou
kulturně-historickou hodnotu.

Zahájením provozu Muzea příhraničí a pře-
stěhováním infocentra se prostory památky
uvolnily a mohly být věnovány výhradně
židovské tématice. V předsíni a rabínově bytě
se nově nachází stálá expozice dokumentující
židovství ve Kdyni a okolí. Hlavní sál s patro-
vou ženskou galerií je zachován v téměř
původním stavu. Dochovala se konstrukce,
výmalba kleneb a stropu pod galerií, díla
domažlického malíře Amerlinga. Původní jsou
i dobové dřevěné lavice. 

Na východní straně sálu (směrem 
k Jeruzalému) se nachází schránka na Tóru -
aron ha-kodeš. Návštěvníci si nově mohou
prohlédnout renovovaný svitek Tóry, posvát-
ného textu užívaného židy  během bohoslužby. 

Více str. 11

Dívčí válka v Černíkově
Libkovský kapřík

Vánoční kapr z libkovského rybníka v podbě-
ráku Jakuba Kothery z Libkova.

Dnes je hlavní sál synagogy užíván k různým kulturním akcím a koncertům. Poslední z nich se
konal právě 28. října a židovské skladby zpíval dívčí pěvecký sbor s názvem Loch z Tachova.
Dívkám rozdává růže starosta Jan Löffelmann.  Sylva Heidlerová  



Kdyňsko ve víru krajských voleb
Před osmi lety šli poprvé voliči k volbám do

krajského zastupitelstva. Tehdy málokdo vlast-
ně tušil, kandidáty nevyjímaje, jak budou nové
kraje fungovat. Byly to prázdné nádoby,
jejichž naplnění v mnohém záviselo od počí-
nání první krajské reprezentace. 

Volby vyhrála tehdy ODS a mně připadla
nelehká úloha postupně vybudovat finanční
zázemí instituce, která spravuje stovku střed-
ních škol či školských zařízení a další desítky
organizací, jejichž činnost se významně dotý-
ká každodenního života občanů. Správy silnic,
domovy pro seniory, nemocnice, muzea, kni-
hovny nebo galerie.

Postupem doby to byl především kraj, na
který začaly v mnohém spoléhat i obce.
Nechci zde vypočítávat jednotlivé úspěchy, ale
hodně výrazných změn jde na konto činnosti
kraje. Teprve s příchodem kraje se začalo sku-
tečně investovat do tzv. krajských silnic. Jedná
se o silnice II. a III. třídy. Mnohá města 
v našem okrese mají kompletně zrekonstruo-
váné  průtahy na silnicích, a to včetně finanč-
ně náročných mostů. Těch komunikací je 4
600 km a mostů zhruba tisícovka v kraji. Vždy
bude platit, že ta či ona silnice se musí ještě
opravit. V tomto ohledu nikdy nebudeme hoto-
vi. Posun však nastal ohromný a já jsem to
před osmi lety ani ve snu nepředpokládal. 

Samozřejmě, že do takových náročných
investic se může pustit pouze ekonomicky
bohatý kraj s vynikající finanční kondicí. Pro
mě ekonomický výsledek kraje zůstává satis-
fakcí nelehkého břemene, které jsem osm let
na svých bedrech nesl. Přitom mně nevadí,  že
jsme našim následovníkům předali bohatou
hřivnu.  I po neúspěšných volbách jsem hájil
zájmy kraje se stejnou energií, ať již ve vztahu
ke státu nebo využití evropských peněz, jako
kdybych v tu chvíli měl v radě kraje pokračo-
vat další čtyři roky. Smyslem veřejné služby
není zaklapnout v okamžiku nezdaru, smyslem
je skutečně "sloužit" svému předsevzetí, ide-
jím s nejvyšší zodpovědností. Prosazovat 

z mého pohledu rozumné a správné myšlenky,
získávat pro ně spolupracovníky a posléze i
veřejnost není jednoduché. Pohodlnější je poli-
tikaření, kterého kolem sebe vidím také dost.
Bohužel ustavující zasedání krajského zastupi-
telstva po osmi letech úspěšného fungování
krajské samosprávy se stalo jedno velké politi-

kaření.  Dosud tradiční kultivovaný průběh,
obvyklý v minulých letech, vzal za své. 

Jako předseda klubu teď již opozičních
zastupitelů za ODS jsem byl atakován i tako-
vými nesmysly, že jsem jako finanční expert
měl snad bránit zadlužování  v jiných krajích.
Smutné o to více, že takové názory prezento-
vala  nově zvolená hejtmanka. Šaškárnu kolem
nezvolení mé osoby do finančního výboru
jsem si nakonec docela užíval, protože ukáza-
la, kam až může zajít nenávist i obava z mé
odbornosti ze strany některých sociálních
demokratů i komunistů. Že se v prvním přípa-
dě jedná především o ty z Domažlicka 
a Tachovska, je bohužel skutečností.

Kdyně a do jisté míry i Kdyňsko neohýbalo
v posledních letech hřbet, ať byla taková či
onaká vláda. Vzpomeňme na kauzu naší těloc-

vičny. Dlouhá léta jsme na komunální úrovni
žili s tím, že pro nás jsou peníze na tuto stavbu
zapovězeny z důvodů nízkého politikaření.
Nezahořkli jsme a uměli čekat. Náš viditelný
úspěch v získání evropských peněz na výstav-
bu centra vodní zábavy přinesl z nepřejících
kruhů nenávistnou kritiku. Nic jiného jsem ani

neočekával. Když jsem slyšel vypravovat o
reakcích těchto lidí na skutečnost, že ve Kdyni
opět ani při tak velkém celostátním úspěchu
nevyhráli, možná by měli změnit své dosud
velmi škodlivé počínání ve vztahu ke Kdyni.
Mají k tomu teď jistě hodně příležitostí.

Kdyně je největším městem Plzeňského
kraje, kde vyhrála pravice v krajských vol-
bách. I při celkově neúspěšných výsledcích
ODS jsem měl velkou radost z toho, že ve
svém městě i okolí mám velkou podporu. Té si
nesmírně vážím a chtěl bych za ni také hodně
moc poděkovat. Dává mně a kolegům novou
energii i legitimitu, abych tento nádherný kout
Plzeňského kraje mohl efektivně hájit a nadále
prosazovat. I to je výsledkem krajských voleb
v našem regionu.            Ing. Vladislav Vilímec, 

místostarosta města Kdyně 

Volební kampaň ODS na kdyňském náměstí podpořil také ministr vnitra Ivan Langer.                   (sh)

dokončení ze str. 1
První cenu grilovací prasátko si dovezli do

sousedních Mezholez. Všichni aktéři si odnesli
nějakou tu modřinu, ale hlavně dobrou náladu
a sportovní zážitky. Navíc když ne fotbalové
štěstí, tak přálo fotbalistům určitě pěkné poča-
sí. Sobotní večer a prodloužený přechod do
neděle, jelikož se retušoval letní čas, vyplnila
pouťová zábava. K dobré náladě, tanci i posle-
chu zahrála Vrchovanka, která dohrávala
posledním poutníkům už v zimním čase.

Hasiči děkují všem aktivistům  a  hostům,
kteří se svojí účastí zapojili do společného 
prožití těchto dnů a ti, kteří to z jakéhokoliv
důvodu nestihli, ať hlavy nevěší! Divadlo bude
mít repete v Černíkově 6. prosince a pouťová
zábava za rok.                                        (OU)

Dívčí válka v Černíkově
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Světoznámý kolovečský mlýn na přemílání
starých bab na mladá děvčata si odbyl svoji
premiéru v zahraničí, když se stal hlavní atrak-
cí na mezinárodním veletrhu Talent Comtois
ve městě Besancon, regionu Franche - Comté
ve Franci, partnerském regionu Plzeňského
kraje.  

Obec tak poprvé v historii existence mlýna
zajistila předvedení této lidové hry spojené 
s přemíláním starých bab na mladá děvčata
mimo území České Republiky.  

Pro realizační tým složený se zástupců obce
Koloveč, Plzeňského kraje a mrákovského
souboru to byla velká výzva a zároveň velice
zodpovědný úkol, který se podařilo, soudě
podle zájmu návštěvníků veletrhu, ohlasu
místního tisku, organizátorů a zástupců regio-
nu Franche - Comté splnit na výbornou.

Jak hodnotí účinkování mlýna ve Francii
starosta obce Koloveč ing. Václav Pergl?

Jsem rád, že se i s naší pomocí podařilo veli-
ce úspěšně reprezentovat Plzeňský kraj 
a Koloveč v zahraničí a všem zúčastněným za
to srdečně děkuji. Na první pohled se může
zdát, že se jednalo o příjemný výlet, ale opak
je pravdou. 

Předně bylo potřeba zvládnout přípravu a
složitý transport mlýna do 800 km vzdáleného
Besanconu, včetně jeho nakládky a vykládky,
jeho postavení a posléze rozebrání na výstaviš-
ti. Zvládli jsme to také díky členům mrákov-
ského souboru, kteří nám ochotně pomohli.

Vlastní vystoupení, které probíhalo zpravi-
dla šestkrát denně, museli účinkující zvládnout
z větší části ve francouzštině, abychom pokud
možno co nejvíce přiblížili děj lidové hry
návštěvníkům veletrhu. 

O vlastní omlazovací kůru spočívající ve
fyzickém semletí byl mezi francouzskými
ženami  velký zájem, který gradoval v posled-
ním výstavním dnu, kdy nedočkavé babičky
stály již dopředu frontu u mlýna, aby se necha-
ly semlít mezi prvními. Některé již byly v
pokročilém věku, ale přesto byly s vidinou
omlazení ochotny absolvovat částečně akroba-
tický výkon, spočívající ve střemhlavém
nástupu do násypky mlýna, při kterém byly
velice opatrně za nohy přidržovány mlynáři. Je
s podivem, že se nikomu nic nestalo. Bude to
tím, že mlýn má skutečně omlazovací účinek.
Na důkaz semletí byl potom každé ženě vysta-
ven certifikát.

Pro kolovečský mlýn byla účast na veletrhu
ve Francii generálkou před velkým mletím sta-
rých bab na mladá děvčata, které se bude po
čtyřech letech opět konat v Kolovči, a to příští
rok, 8. srpna 2009, přičemž tentokrát bude tato
akce spojena se setkáním rodáků a přátel
Kolovče a místní poutí. 

Již nyní zve Obec Koloveč na tuto akci
všechny zájemkyně o semletí i všechny ostat-
ní, kteří chtějí zhlédnout lidovou hru a na
vlastní oči se přesvědčit o  zázračných omla-
zovacích účincích mlýna.                                (ou)

Francie omládla díky Kolovči

Některé Francouzky, ač v pokročilém věku, byly s vidinou omlazení ochotny absolvovat i takovýto
akrobatický výkon.

Černíkovská knihovna
Pomalu se blíží konec roku a místní knihov-

na v Černíkově sčítá své dětské i dospělé čte-
náře a zároveň také návštěvníky internetu.
Chodí k nám stále stejní věrní čtenáři, pro
které nám domažlická knihovna pravidelně
během roku vozí nové knížky. Byli bychom
rádi, kdyby mezi nás přišli noví čtenáři. Možná
bude pro vás čtení tohoto článku inspirací pro
zpříjemnění zimních večerů právě knihou (a
třeba z knihovny v Černíkově). 

Pod záštitou Místní knihovny a Obecního
úřadu v Černíkově jsme v letošním roce usku-
tečnili dva pěší výlety - a to v sobotu 19. 4.  do
Chudenic a opět v sobotu 4. 10. přes hřeben
Velkého Bítova do Dolan. Přes nepříznivé
počasí se nás na startu i v cíli sešlo poměrně
dost. Zpět byl odvoz zajištěn autobusem. V této
tradici budeme pokračovat i příští rok. 

V prosinci pořádáme ještě posezení v pátek
19. 12. v hospůdce Pod Lipou v Úsilově, kam
všechny srdečně zvu. Tam si vyměníme oblíbe-
né vánoční recepty, tentokrát na bramborový
salát, popřejeme pěkné Vánoce a zdraví do
nového roku. Ostatním přeji již dnes vánoční
pohodu a mnoho úspěchů v novém roce.

Alena Najnarová, knihovnice v Černíkově
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Myslivecké sdružení Stanětice v listopadu
pořádalo tradiční hon v okolí Oprechtic,
Stanětic a Úlíkova. Střelci a honci se již 
v ranních hodinách sešli na koupališti 
v Oprechticích. 

Byly připraveny čtyři leče, z nichž nejús-
pěšnější byla ta poslední čtvrtá. Dohromady se
v revíru střelilo sedm kusů černé zvěře. 

Po slavnostním ukončení se všichni odebra-
li do oprechtické hospůdky, kde Dana
Webrová připravila výborný guláš a chodské
koláče, což ale nebylo jediné občerstvení 
v útulné hospůdce. 

Než začala volná zábava při hudbě
Hubertka, proběhl myslivecký soud se soud-
cem Přemyslem Voráčem, při kterém se pro-
braly a potrestaly přestupky myslivců během
honu. Zbývala bohatá tombola a vyhlášení
krále honu, kterým se opět stal Jan Královec z
Milaveč.                Zastupitelka OÚ Zahořany 

Hanka Hoffmannová

Hon ve Staněticích
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Sbor dobrovolných hasičů v Poci-
novicích ve druhé polovině roku provedl plá-
novanou repasi nástavby, výměnu nádrže 
a generální opravu čerpadla cisternové auto-
mobilové stříkačky LIAZ? Celková oprava
laku se uskuteční v první polovině roku
2009.

V areálu ,,U Sumce", který patří
Strážským rybářům, se letos konala druhá
rybářská soutěž, které se zúčastnilo kolem
třiceti vyznavačů Petrova cechu? Po rozděle-
ní hlavních cen každý lovící dostal cenu útě-
chy, drobnou rybářskou  bižuterii. Čihátko si
odnesl Ladislav Strejc z Chodské Lhoty,
který v minulosti patřil mezi nejlepší, ale
letos na štontu mu to ani neťuklo. Po celou
dobu soutěže se podávalo občerstvení, které
připravili místní rybáři. Závody zároveň uza-
vřely letošní rybářskou sezonu na tomto 
rybníku.

Divadelníci byli ve Všerubech?
Koncem října zhlédli zájemci divadelní před-
stavení "Lhářka" ochotnického souboru 
z Horšovského Týna. Všichni se při veselé
komedii dobře bavili a těší se na příští
vystoupení.

Už na jaře příštího roku by mohl Obecní
úřad v Chodské Lhotě šířit informace bez-
drátovým rozhlasem? Zatím je podepsaná
smlouva s dodavatelem, zakázka je ale pod-
míněna úspěšnou žádostí o dotaci z Plzeň-
ského kraje. O rozhlas projevili zájem sami
občané, původní zařízení je vysloužilé 
a pochází z konce 60. let, jeho slyšitelnost je
špatná. V osadách Štefle a Výrov byli bez
informací úplně. Nový rozhlas nejenže situa-
ci vyřeší, ale bude napojen i na záchranný
systém. Moderní technika přijde na 300 tisíc
korun.

Hasiči z okrsků: Pocinovice, Chodská
Lhota, Loučim, Libkov a Smržovice se sešli
na velitelském dni v táboře na Orlovici?
Tradičního školení se pravidelně účastní také
členové sboru ze sousedního okresu Klatovy,
a to z Běhařova, Miletic, Dlažova a Sousto-
va. Tentokrát šlo o noční cvičení, při kterém
bylo čtyřicet účastníků rozděleno do pěti
zásahových družstev. Zbytek času vyplnilo
promítání snímků z celoroční činnosti sboru,
zdravotní příprava a technické novinky. Na
závěr byla provedena ukázka vybraných
turbo proudnic v nasazení. Teoretické škole-
ní a ukázky organizoval a prováděl Václav
Ponocný ml.

V kdyňské tělocvičně se už třetím
rokem cvičí kick-box aerobic? Pod vedením
učitelky gymnázia J. Š. Baara Jany
Váchalové nachází stále více dívek a žen 
v tomto cvičení uvolnění a pohyb, který
pomáhá udržet postavu i fyzičku. Hodinka
kick-box aerobiku, při které se všichni hodně
zapotí, se stala odreagováním, kdy se opros-
tí od běžných povinností. Cvičení je oblíbe-
né, a protože roste počet zájemců, začala
paní Jana předcvičovat i v pondělí a to od
19.00 - 20.00 hod. A tak se v tuto dobu každé
pondělí a středu ozývají z kdyňské tělocvič-
ny různé pokyny pro údery dolních a horních
končetin při temperamentní hudbě.           (hh) 

Víte, že...Víte, že...

Turnaj vyhráli Kámoši

O nejlepší zásahové mužstvo

Sbor dobrovolných hasičů Pocinovice pořádal ve spolupráci s obcí Pocinovice a sbory okrsku
č. 10 nultý ročník Poháru OÚ Pocinovice o nejlepší zásahové družstvo. Tato soutěž se uskutečni-
la v sobotu 18. října. Soutěž byla určena pro družstva hasičských jednotek 5+1 s výstrojí, doprav-
ním vozidlem či CAS s přívěsem. Trasa závodu vedla v okolí obce Pocinovice, kolem osad
Orlovice, Výrov a zpět, celkem cca 8 km. Na trase družstva plnila celkem 6 disciplín:
1. zkušební testy - písemný test z oblasti P. O. Test obsahoval 10 otázek.
2. odstranění zavěšeného předmětu - pomocí čtyřdílného nastavovacího žebříku. 
3. práce s přívěsem - připojení připraveného přívěsu za vozidlo, provedení výměny žárovek,
demontáž a montáž kola.
4. bojové rozvinutí (požár lesa) - bojové rozvinutí s 3 B, rozdělovačem, 1 C a proudnicí C s dosa-
žením vyznačeného prostoru u hořícího objektu.
5. čerpání pomocí ejektoru - odčerpávání stanoveného množství vody stojatým ejektorem z při-
pravené nádrže pomocí vlastního čerpadla z vodního zdroje.
6. poskytnutí první pomoci a transport zraněné osoby - nalezení zraněné osoby, ošetření žilního
krvácení a její transport na určené místo.
Vyhodnocení a pohoštění  proběhlo v hasičské zbrojnici v Pocinovicích. Pořadatelé věří, že v příš-
tím roce, kdy bude uskutečněn 1. ročník soutěže, najde odvahu více družstev si prověřit síly 
a schopnosti, které se jim mohou hodit při skutečném zásahu.   Za SDH Pocinovice 

Václav Ponocný st.

Závodu se zúčastnila 4 družstva: Pocinovice, dvě družstva z Kouta na Šumavě a Chodov.

Turnaje smíšených volejbalových družstev
v Kolovči se zúčastnilo sedm týmů z Kolovče,
Zíchova, Vřeskovic, Červeného Poříčí a Švi-
hova.  Za příjemného počasí se odehrála na
místních antukových kurtech utkání ve skupi-
nách, pak semifinále a nakonec finále na dva
vítězné sety. Do něj se probojovali zástupci
Vřeskovic a černý kůň turnaje - tým Kámoši. 

Po napínavém a vyrovnaném boji vyhrál
tým Kámoši Koloveč 2:1 na sety a získal pohár
pro vítěze, druhé skončily Vřeskovice a třetí
Švihov.                       Za pořadatele P. Kufner  

Přání do nového roku
Starosta obce Černíkov přeje všem spoluobčanům 
příjemné prožití vánočních svátků, hodně zdraví, 

spokojenosti a dobré pohody do nového roku 2009.
Jaroslav Šlachta, starosta obce
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Ve třídách probíhaly různé aktivity, které dětem přibližovaly svět lidí se zrakovým poškozením.

Ve znamení Světového dne zraku (dle WHO
a OSN) se na prvním stupni Masarykovy
základní školy ve Kdyni odvíjela středa
8. října. Celého projektu, nazvaného jednodu-
še "Den zraku", se zúčastnilo 271 dětí. Cílem 
a snahou bylo upozornit žáky na problematiku
poškození a ztráty zraku, poukázat na možná
nebezpečí spojená se ztrátou tohoto vzácného
smyslu a uvědomění si skutečnosti, že může
postihnout každého z nás.

Projektový den byl rozdělen na dvě polovi-
ny. První dvě vyučovací hodiny byly v režii
třídních učitelů a jejich žáků. V různých tří-
dách tak probíhaly nejrozmanitější aktivity
korespondující s tématem dne. Během násle-

dujících hodin si děti vyslechly přednášku 
o nevidomých a slabozrakých spoluobčanech
přímo z úst odborníků obecně prospěšné spo-
lečnosti Pomocné tlapky. Těmi byli manželé
Tomášů se dvěma psími společníky, kteří se
přímo věnují speciálnímu výcviku vodících 
a asistenčních psů pro zrakově a tělesně posti-
žené. Takto vycvičení psi mohou částečně
nahradit osobní asistenty nebo rodinné přísluš-
níky a snížit tak závislost postižených lidí na
svém okolí. Přednáška byla spojena i s prak-
tickými ukázkami dovedností těchto pejsků, 
s canisterapií a s neméně zajímavou audiovi-
zuální projekcí. Posledním, co si všechny děti
mohly samy vyzkoušet, bylo plnění různých

úkolů na předem připravených stanovištích, za
pomoci svých spolužáků z pátých ročníků
(např. zkouška hmatu, slepecká dráha, malová-
ní a psaní poslepu…). V této části dne se naši
žáci stali za pomoci šátků na okamžik také
"nevidomými" a vyzkoušeli si na vlastní kůži,
jak obtížné je se bez zraku, byť jen na krátkou
chvíli, obejít, i jak je důležitá a nezbytná
pomoc ostatních.

A jak se podařilo splnit náš výše stanovený
cíl? Měl Den zraku v naší škole pro děti doo-
pravdy smysl? Posuďte sami z odpovědi žáky-
ně třetího ročníku! "Bylo to pro mne moc důle-
žité. Zjistila jsem, že být slepým, není žádná
sranda. Myslím, že si z toho vzaly i jiné děti
příklad." (Barbora K., III. A)

Eva Váchalová

Být slepým není žádná legrace

V září byla zrekonstruovaná Mateřská školka v Zahořanech. Šlo o velkou změnu hlavní za zhru-
ba 180.000 korun. Skoro celou přestavbu navrhla paní učitelka Radka Zůnová, která krom toho,
že si s dětmi ráda hraje a  zpívá, má cit pro barevnost a konkrétní představu, kde by se co mělo
nacházet. A tak zde vznikl koutek pro holčičky, bylo pamatováno na místo pro nejmenší a nej-
mladší děti a vznikla nádherná pracovna pro malé kutily. Oddělena je výtvarná část i jídelna, která
vkusně místnost doplňuje. Čeká se ještě na nové stolečky, které budou tečkou této velké proměny.
Z fotografie je viditelné, že tahle krásná vesnické školka může bez obav konkurovat jakékoliv
školce ve městě.                                                                                                                (hh)

Vesnická školka umí být krásná

Městys Všeruby děkuje všem 
občanům, kteří obětavě pomáhali

při zajišťování našich akcí 
a zároveň přeje všem spoluobča-

nům hodně zdraví, štěstí 
a úspěchu do nového roku.
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Malým i velkým je dobře ve Smržovicích

Nový rok přivítáme ohňostrojem a až za svítání
se rozejdeme do svých domovů.

Více info a fotek 
na www.smrzovice.estranky.cz.

Miluše Blahníková

Počasí přálo již druhému "Odpoledni 
s draky", které jsme uspořádali pro pobavení
dětí i dospělých ve Smržovicích.

Všichni zúčastnění s úspěchem vyzkoušeli
jak koupené, tak i vlastnoručně vyrobené
draky. Mohli jsme též obdivovat modely leta-
del, které nám nad hlavami kroužily zásluhou
pánů Havlovice a Jelínka ze Kdyně. Každé
dítě obdrželo sladkou odměnu - perníkového
draka, které nám pro tuto příležitost vyrobila
paní Libuše Blažíková z Domažlic.

K radosti všech přítomných přispěla i paní
Sedláčková z Pocinovic, která přivezla ekipu
čtyř koní. Dětem i dospělým tak umožnila ten
nejkrásnější pohled na svět - z koňského hřbe-
tu. Odpoledne jsme ukončili táborákem, ope-
čeným buřtíkem a vlahou medovinou.

Mikuláš v doprovodu čerta a anděla navští-
vil každou domácnost, ve které by mohl čert
získat nějakou tu zlobivou dušičku. Anděl se
za všechny hříšníky přimluvil a čertík odešel 
s prázdnou. 

Na co se můžeme do konce letošního roku
ještě těšit?

Každoroční Silvestrovskou šou uspořádáme
v našem kulturním zařízení. Stoly obložíme
všelijakými dobrotami, doplníme různorodými
nápoji a dobrou náladu navodíme maskami.
Vše podpoříme vybranou muzikou.

Smržovické děti se ve své obci výborně baví a už se těší, co pro ně dospělí uspořádají v roce 2009.

která má s čerpáním prostředků z EU bohaté
zkušenosti. Pokud vše proběhne podle plánu,
budou stavební práce zahájeny na jaře roku
2009 a vlastní zařízení zprovozněno nejpozdě-
ji v polovině roku 2010," plánuje Václav Pergl,
starosta Kolovče.                                        (ou)

nočasové aktivity, pro členy všech občanských
sdružení v obci, kteří si zaslouží vhodnější
zázemí. Jsme rádi, že poskytovatel finanční
pomoci potřebu realizace našeho projektu,
založené na objektivních faktech, vyslyšel.
Koloveč si takové zařízení zaslouží, včetně
nových prostor obecního úřadu, které budou
splňovat současné podmínky pro výkon samo-
správy a přenesené státní správy. 

Nové zařízení, které soustředí současné
veřejně používané objekty pod jednu střechu,
výhledově výrazně sníží finanční prostředky,
které obec v současnosti vydává na provoz stá-
vajícího obecního úřadu a knihovny.  Reali-
zace tohoto projektu bude určitě impulzem 
k dalšímu dynamičtějšímu rozvoji obce.

Prvotní euforii ale rychle vystřídá usilovná
práce spojená s výběrem dodavatele a vlastní
realizací stavby, svázaná s přísnými podmín-
kami a složitou administrací danou EU, jejichž
porušení může vyústit až k odmítnutí vyplace-
ní dotace. Obec  proto bude při realizaci pro-
jektu spolupracovat s odbornou agenturou,

Dobrá zpráva pro Koloveč
Zástupce obce Koloveč zastihla v polovi-

ně listopadu dobrá zpráva. Získali dlouho
očekávanou informaci o tom, že na základě
bodového hodnocení projektu předloženého
ve třetím kole poskytování finanční pomoci
EU v rámci Regionálního operačního pro-
gramu Jihozápad, prioritní osa -  Stabilizace
a rozvoj měst a obcí, oblast podpory -
Revitalizace částí měst a obcí, schváleného
Výborem regionální rady soudržnosti jiho-
západ, získali dotaci ve výši 14.259.479,- Kč
na realizaci Kulturního a administrativního
zařízení v obci Koloveč, které vznikne pře-
stavbou objektu bývalé restaurace Šumava. 

Zařízení se skládá ze společenského sálu 
s kapacitou cca 150 lidí, včetně zázemí, dále
spolkové místnosti a klubovny, včetně zázemí,
prostor obecního úřadu, obřadní místnosti 
a zázemí, knihovny a garáže, dílny a technic-
kého zázemí. Součástí realizace projektu je
úprava veřejného prostranství a výstavba par-
koviště před vlastním objektem. 

Jak tuto zprávu přijal obecní úřad? 
„Co na to říci? Máme z toho nesmírnou

radost. Je to výborná zpráva pro všechny, kteří
vynaložili své úsilí a podíleli se na přípravě
projektu,  pro všechny občany Kolovče, kteří
dlouhodobě postrádali zázemí pro realizaci
kulturních a společenských akcí, pro žáky
základní a mateřské školy a ostatní mládež 
z hlediska vytvoření podmínek pro jejich vol-

Nahoře současný stav objektu, dole projekt.

Možnost i  inzerMožnost i  inzer ce  v  infocentruce v  infocentru
n á s t ěn n á  p l o c h a
z p r a v o d a j
w e b o v é  s t r á n k y
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Základem křesťanských Vánoc je biblický
příběh o narození Ježíše Krista - Spasitele 
a oslavování této události. Církev časově spo-
jila zrození Spasitele se starým mýtem zimní-
ho slunovratu, který vyjadřoval vítězství slunce
nad tmou, tedy života nad smrtí. S rozšířením
tradice slavení těchto svátků se začalo teprve 
v roce 336 našeho letopočtu. Pravidelně se
tento svátek začal slavit až v 5. století.              

Začínal 24. prosince Štědrým dnem. Ten
byl vyvrcholením adventního času, kdy křesta-
né čekali na příchod Ježíše Krista. Tento den se
lidé postili až do večerního času jako poděko-
vání Bohu, že dal lidstvu dar - svého syna.
Když se objevila na obloze první hvězda, zase-
dali k prostřenému štědrovečernímu stolu, kde
bývaly jen postní pokrmy. 

Na  stole nechyběla váza s třešňovými rozk-
vetlými větvičkami, které lidé trhali 4. prosin-
ce na den sv. Barbory a nosili domů, tzv. bar-
borky. Nedílnou součástí vánočních symbolů
bylo stavění betlémů. Bylo mnohem starší, než
zdobení vánočních stromečků. Zvyk zdobení
stromků k nám přišel mnohem později, a to 
z Německa v 17. století. 

Za stavění betlemů vděčíme sv. Františku
z Assisi. Ten se narodil v roce 1182 v rodině
kupce. Dlouhou dobu žil světským životem až
do doby, kdy onemocněl těžkou chorobou.
Tehdy se rozhodl pro cestu následování Ježíše
Krista a žít podle evangelia. V roce 1207 se
zříká všeho majetku. V roce 1223 slaví naro-
zení Božího syna v jeskyni v Grecciu s živými

jesličkami. Od té doby se tato tradice rychle
rozšířila do celého křesťanského světa.

Dalším atributem Vánoc je vánočka. První
zmínka o ní je z 16. století. Za tu dobu prošla
různými proměnami. Byla pojmenována např.
jako húska, calta, pletenice, pletanka, štědrovi-
ce, štědrovečernice, štricka i ceplík. Od 18.
století se hojně rozšířila do domácností.
Vánočka se po štědrovečerní večeři rozkrájela.
První kus dostal hospodář, aby se mu urodilo
hojně obilí. Někde dávali zbytky vánočky
dobytku, aby byl zdravý a neškodily mu zlé
síly. Zvykem bylo také zapékání mince do
vánočky. Kdo ji při krájení našel, měl jistotu,
že bude po celý rok bohatý a zdráv. 

Dřívější Vánoce nebyly ani tak o dárcích
jako spíše o vzájemné lásce, přátelství a rados-
ti. Vánoční dárky, které nadělil Ježíšek, byly
většinou potřebné věci, které by se musely tak
jako tak koupit a bylo jich poskromnu. 

Vše začalo po východu první hvězdy. Lidé
usedli za svátečně prostřený stůl. Podávala se
většinou rybí polévka s opečenou houskou,
smažený kapr a bramborový salát. Někde děla-
li kapra ,,načerno" se švestkami. Mezi postní
jídlo, hlavně v chudších rodinách, patřil 
takzvaný kuba z krup, česneku a s houbami.
Omaštěn byl sádlem. 

Když zazvonil zvoneček, děti spěchaly 
k vyzdobenému stromečku, ověšenému jablíč-
ky, sušeným ovocem, cukrovím, kostkami
cukru zabalenými do barevných papírků, oře-
chy a řetězy. Na stromečku se zapálily svíčky
a zpívaly se koledy. Děti většinou dostaly

oblečení, sladkosti a holčičky někdy i dřevě-
nou panenku. Ty v bohatších rodinách pak
mrkací panenku s porcelánovou hlavičkou.
No, to bylo ale radosti! Někde se i věštilo: do
vody se lilo olovo. Podle odlitku se hádalo, co
koho čeká. Rozkrajovala se i jablka na půlku.
Vypadala-li část s jádry jako pěti nebo vícecí-
pá hvězda, sejdou se všichni za rok ve zdraví.
Pokud měla tvar kříže, někdo z přítomných
onemocní, nebo zemře. Pouštěly se i lodičky 
z rozpůlených ořechů po vodě se zapálenou
svíčkou. Komu vydržela nejdéle, toho čekal
dlouhý život. Někde házely svobodné dívky
střevícem přes hlavu. Padl-li na zem patou ke
dveřím, zůstanou doma. Obrátí-li se špička ke
dveřím, provdají se a odejdou. Hlavně se ale
držel přísný půst. Kdo ho vydržel do večera,
mohl se dočkat, že uvidí zlaté prasátko.
Zakončením štědrého večera byla půlnoční
mše. V kostele byly vyzdobeny jesličky a hrála
se většinou  Rybova mše. 

6. ledna chodili ,,Tři králové": Kašpar,
Melichar a Baltazar. Na dveře se psalo
K+M+B. Dávaly se jim ořechy a peníze.
Někde už odstrojovali vánoční stromek, nejdé-
le však mohl být do Hromnic. 

Vánoční svátky lidé vždy trávili v rodinném
kruhu, kdy si každý uměl najít trochu času ke
společnému posezení, pomodlení za zemřelé 
a chodívalo se i k hrobu. Děti házely v kostele
andělíčkovi po koruně. Dřívější vánoční čas
dodával jakési jiné a hezčí kouzlo, jaké se 
v dnešní uspěchané době už téměř vytratilo.  

Rudolf Šlajer

Vánoční čas v dobách minulých

Třetí říjnovou sobotu se v kulturním domě v Zahořanech uskutečnilo setkání důchodců, kam
byli autobusem dopraveni senioři ze všech šesti spádových obcí. Po uvítací řeči, kterou pronesl
a paní Phdr. Venuše Jenner, se slova ujal zahořanský starosta Václav Řehák. 

Odpolednem provázela kapela Domažličanka, přítomní si mohli vychutnat různé dobroty. Krom
toho si každý odnesl stolní kalendář, kde si mohl najít svou vesničku a přečíst si o ní některé zají-
mavosti. Ženy dostaly ještě navíc kytičku. Představil se zde také pěvecký soubor Canzoneta 
a s milým programem místní školka.                                             Foto: Poslední barevná strana

Zastupitelka OÚ Zahořany, Hanka Hoffmannová

Setkání důchodců v ZahořanechSvětlušky v ulicích Kolovče

Lampionový průvod se stal v Kolovči jed-
nou z mnoha oblíbených tradic. Bezpečnost
průvodu nám bezvadně zajistili naši hasiči,
vycházeli jsme totiž v 18 hod, když už se set-
mělo. Při veselých písničkách z místního 
rozhlasu dětičky poletovaly s lampiony jako
svatojánské mušky. 

Na náměstí Svobody pan starosta připomněl
události 28. října, podávaly se teplé nápoje 
a tečkou za celou akcí byl ohňostroj. 

Omlouváme se všem zvířátkům, které jsme
možná chvilku vyplašili, ale radost ve stovce
dětských očích za to stála. Jana Peclová



Kostel na Tanaberku

Půjdeme-li Všerubským průsmykem, nemůže-
me nevidět poutní kostel sv. Anny na vrchu
Tanaberk s nadm. výškou 515 m. 

Původně tu stála od roku 1706 malá dřevěná
kaplička, často navštěvována množstvím poutní-
ků, chodila sem i procesí. Postavena byla z popu-
du všerubského kantora Františka Payera. Podle
pověsti byl zbožný kantor nemocný trudnomysl-
ností. Jednou se odebral za večerního soumraku
25. července 1703 na vrch Tanaberk. Pojednou
spatřil zářící oblaka nad sebou, jež zabarvila celý
kraj. Tento úkaz mu zase zjasnil mysl a on padl na
kolena a děkoval Bohu za své uzdravení. Postavil
proto z vděčnosti na tomto místě dřevěnou kaplič-
ku. Poutníků stále přibývalo, proto se začal stavět
nový velký kostel v barokním slohu. Zásluhu na
jeho stavbě měl i všerubský farář J. Schüll.
Dokončen byl v roce 1720. Stavbu prováděl vlaš-
ský stavitel Marco Antonio Gillmety. Celý náklad
na stavbu tehdy činil 20.000 zlatých rýnských.

V roce 1723 zde byla vybudována poutní hos-
poda a v roce 1747 zde vznikla dokonce i fara.
Hostinský z hospody vykonával i službu kostelní-
ka. Farář u sv. Anny měl titul reálního administ-
rátora. Ten měl za úkol obětovat mše každé úterý
za své osadníky. Zemřelí duchovní a správcové
bývali pohřbíváni na volném prostranství kolem
chrámu. Po roce 1816 byla u kostela zřízena 
i škola. Navštěvovaly ji děti z blízké Nové Vsi. 
O tom, že zde byl čilý ruch, svědčí i skutečnost,

že od roku 1858 - 68, tedy během 10 let bylo 
v chrámu slouženo 12 tisíc mší a Tanaberk 
navštívilo 171 643 poutníků.

Roku 1865 udeřil v nočních hodinách blesk do
věže a zapálil chrám. Ten celý vyhořel. Zahájila
se sbírka na obnovu a za účasti Stadionů provedl
úpravu stavby architekt Pasovský (místopředseda
klubu českých turistů). Před požárem měl kostel
původně na jižní straně dvě věže. V roce 1898
koupil domažlický odbor od velkostatku v Koutě
hostinec a přeměnil jej v roce 1902 na turistickou
chatu. Při velkých opravách si Stadionové zřídili
pod kostelem svou hrobku, kde byla pochována i
jedna z manželek těchto hrabat z rodu Lobkoviců
a také tanaberský patron hrabě Filip Stadion.
Zemřel 17. září 1839. Po 2. světové válce kostel
pustne, je bez návštěvníků a začíná jeho devasta-
ce. Vytvořilo se hraniční pásmo. Byla zbořena
fara, hostinec a následně i škola. Byla vyrabová-
na hrobka Stadionů. Koncem 60. let, kdy nastává
uvolnění politické situace, se kostel dočkal provi-
zorní opravy a zakrytí. Hlavním aktérem byl
kdyňský farář Josef Břicháček. Celková oprava
kostela tak, jak ho známe dnes, probíhá až po roce
1989. Občas se tu konají mše a hlavně velká pouť
na sv. Annu 26. července. Chcete-li tedy zhléd-
nout pozoruhodnou barokní stavbu eliptického
půdorysu s vysokou rotundou a kopulí, ke které
se tiskne štíhlá zvonice, vydejte se na Tanaberk.   

Rudolf Šlajer

Jestliže jsou vzrostlé a dokonce památkově
chráněné lípy kolem hřbitova či pod jeho opěr-
nou zdí po většinu roku ozdobou obce, s nastá-
vající zimou vyvstává problém spadaného listí.
Nerudovské - kam s ním - mají místní vyřeše-
no,  každoročně však hledají ruce, ochotné listí
shrabat a naložit na valník traktoru. 

Na sobotní brigádu se rukou vyzbrojených
příslušnými nástroji, tj. hráběmi, košťaty, lopa-
tami a vidlemi, dostavilo téměř 20 párů, a tak
stačilo dopoledne, aby fotogenicky barevné
listí z návsi i okolí kostela zmizelo.               (zh)

Podzimní brigáda

Brigádníci v Loučimi při podzimním úklidu.      
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Prodejna na návsi ve Staněticích, tehdejší
Jednota, se opravovala v roce 1972 v rámci
akce "Z".  Celý objekt byl tehdy adaptován na
nový typ prodejny. Vedoucím stavebních prací
byl jmenován Jan Adámek (st.). Se stavbou,
bouráním stodoly a starého objektu se započa-
lo koncem března 1972. 

Stavba, kromě terénních úprav, byla ukon-
čena v měsíci listopadu. Po revoluci 1989 zís-
kala objekt Margita Vyskotová, která zde pro-
vozovala prodejnu až do října 2007. Po její
smrti prodejnu zdědily děti, od kterých ji nyní
odkoupí OU Zahořany za 240.000,- Kč.
Objekt musí postupně zrekonstruovat tak, aby
Stanětickým mohl sloužit také jako kulturní
zázemí.                           Hanka Hoffmannová, 

zastupitelka OU Zahořany

Prodejnu koupí obec



Ze vzpomínek 
na starou Kdyni

Co se  dě je  v  infocentru

9

Blíží se Vánoce. Vyslovením toho slova se mi před očima objeví vánoční stromeček se svíčkami,
vůně jehličí a pálících se prskavek, ale navíc mě uvnitř zaplaví příjemná vlna tepla. 

Zrovna prožíváme advent, období, kdy lidé dychtivě očekávají příchod Vánoc a jsou plně pohl-
ceni přípravami, aby letošní svátky proběhly naprosto dokonale, aby vše bylo blýskavé, čisté a per-
fektní. Bohužel pro samou touhu po dokonalosti a slepé shánění se po něčem, zapomeneme na tu
opravdovou podstatu Vánoc, kterou by rozhodně neměla být vyčerpaná a pracemi strhaná man-
želka a matka dětí a úzkostí sžíraný otec, že se mu nepodařilo pro rodinu "pod stromeček" sehnat
žhavé hity sezony. Myslím, že mnozí mi dají za pravdu, když prohlásím, že v tomto dokonalost
Vánoc nevidím. Pokusme se na chvíli zastavit a zamyslet se nad smyslem Vánoc. Co pro nás
Vánoce znamenají? Určitě nás spojuje společná touha po klidu, pokoji, radosti, chceme být ve spo-
lečenství rodiny, lidí, které máme rádi, které milujeme, kterých si vážíme. Vždyť i jeden z hlavních
znaků Vánoc je zobrazení rodiny, a to Svaté rodiny v Betlémě, při narození Ježíška v jeslích.

Vánočními svátky si připomínáme narození Ježíše Krista, ale v dobách ještě před křesťanstvím
tomu tak nebylo a ani být nemohlo. Tenkrát lidé slavili slunovrat, oslavovali příchod světla -
Slunce. Až pozdější křesťanská tradice začala v tu dobu slavit příchod Světla - Ježíše Krista: 
"V něm byl život a život byl světlo lidí" (Jan 1,4). Ježíš Kristus představuje pro křesťany život a
světlo. Světlo, které "ve tmě svítí a tma je nepohltí" (Jan 1,5). Světlo, jako ukazatel na cestu, aby-
chom mohli bezpečně a beze strachu putovat, abychom mohli zřetelně poznávat skutečnosti, které
se nám staví do cesty, a tak rozeznat, zda jsou dobré či zlé. Někdy kolem roku 30 n.l. byl Ježíš ukři-
žován. O několik desítek let později lidé začali slavit Vánoce na připomenutí oné události, kdy
Světlo přišlo mezi nás. Tato tradice se zachovala až do dnešní doby. A my si opět za několik dnů
připomeneme příchod Světla. Snažme se tedy i my být světlem a životem pro ostatní, aby naši blíz-
cí skrze nás "viděli na cestu" a uměli svůj život prožívat v lásce a radosti.        

Za Infocentrum města Kdyně Marie Kobesová  

"Před časy nedávnými říkalo se náměstí
všeobecně rynk - tvořilo sice týž obdélník jako
dnes, ale co nastalo změn ve výstavbě domů
a co proměn v jejich obyvatelstvu. Hořejší
kašna stávala také na témže místě, ale byla
dřevěná a kulatá a se svými širokými dýhami a
železnými obručemi podobala se velké kádi
pivovarské," uvádí se v dokumentu z roku
1928, jehož autorem je Kdyňan Karel Regál.
Vzpomínky pamětníků a staré fotografie shro-
máždilo město Kdyně společně s infocentrem
a za finanční podpory Plzeňského kraje je 
v závěru roku představí v Muzeu příhraničí. 
Z tísícovky dobových snímků a pohlednic od
roku 1860 až do roku 1939 vybrali zpracovate-
lé výstavy společně se starostou Janem
Löffelmannem sto padesát fotografiií, které
umístí na dvacet oboustranných panelů. 

"Současnost každý zná, chceme potěšit
pamětníky a oslovit  mladou generaci," přibli-
žuje záměr Karel Fiala, s jehož pomocí expo-
zice vznikala. "Nepůjde jen o fotodokumenta-
ci, ale citace z písemnosti pana Regála doplní
dílo o informace, jak se ve staré Kdyni žilo,"
dodává. Při pečlivém prohlédnutí výstavy
bude možné spatřit zajímavé pohledy na
původní kašny na náměstí či takové unikáty
jako rekreační oblast Hájovnu ještě bez koupa-
liště.                                   Sylva Heidlerová

Zveme vás na výstavu grafiky

Muzeum příhraničí ve Kdyni představuje
díla výtvarníka Ladislava Sýkory. Výstava je
pořádána v rámci  festivalu grafiky v kraji
Josefa Váchala, jehož 4. ročník byl rozšířen 
o výstavní prostory ve kdyňském muzeu.

Pošumavský grafik Ladislav Sýkora se
narodil 7. 2. 1964 v Plzni. Vyučil se instalaté-
rem, pracoval jako instalatér a topič a součas-
ně se věnoval výtvarné práci - zpočátku se jed-
nalo o řemeslně zpracované předměty, obrázky
a šperky symbolizující hodnoty své doby, teh-

dejší 80. léta. Zároveň však navštěvoval kurzy
plzeňského malíře M. Tázlera. Vzniká několik
olejomaleb. Avšak opravdovou seberealizaci
nachází Sýkora až později, a to v linorytu, který
mu umožňuje spojit řemeslnou stránku s kre-
sebným cítěním. Postupně si vytvořil vlastní
specifický způsob tvorby a od 90. let kombi-
nuje linoryt s monotypem, tedy grafický
postup a malířské gesto. Vedle grafiky se
věnuje i drobné plastice ze dřeva a kovu. V 90.
letech se dostal do okruhu výtvarníků kolem
časopisu Revolver revue, kde několikrát publi-
koval. Ilustroval i několik knih. Je správcem 
v Galerii Klatovy/Klenová. Samostatně vysta-
vuje od r. 1991 (Plzeň, Klatovy, Praha, Cheb,
Český Krumlov, Domažlice, Prostějov,
Litvínov, Rosenberg a další), zúčastnil se řady
projektů a přehlídek, získal ocenění na mezi-
národních sympoziích.

Sýkorovy linoryty zaujmou návštěvníka
Muzea nejen svým výjimečným stylem, ale 
i obsahem. Na svých grafikách zvěčňuje vjemy
z vlastního života, které jsou podtrženy autoro-
vou fantazií. Do své tvorby přenáší zážitky 
z cest, svět svého domova, pozorování přírody.

Bezpochyby se jedná o díla poetická, origi-
nální a svébytná, která osloví nejen milovníky
grafiky.                       (mk)

Z vernisáže grafika Ladislava Sýkory.

Společnost AgAkcent nabízí pokračování kurzů německého jazyka 
pro začátečníky. Půlroční kurz bude probíhat od ledna do června. 

Výuka se koná jednou týdně v Muzeu příhraničí, délka hodiny je 90 min.
Vyučuje se podle učebnice Německy s úsměvem nově, Nakladatelství Fraus,

Plzeň 2003. Pokračuje se od 6. lekce. 
Přihlášky a informace do 15. 1. 2009 na tel. 379 413 555, 

602 168 171, mail infocentrum@kdyne.cz

Akrobat, který létal 
s Churchillem

Už za života mu přezdívali "letecký kouzel-
ník" a pak se stal legendou mistrovské pilotáže
a akrobacie. Plukovník Josef Hubáček byl
však také pilotem, který kromě bojových ope-
rací a sestřelování německých bombardérů 
a stíhačů nad Londýnem se jako jeden z mála
mohl pochlubit tím, že měl důvěru dopravovat
nejvyšší představitele Velké Británie na místa
jednání v době války. Především to však byl
velký muž, skvělý učitel mladých pilotů 
a  kamarád. 

O tom, že na něj kamarádi, piloti a zájemci
o hrdou část novodobé Československé histo-
rie stále vzpomínají, svědčí i vydání unikátní
publikace Josef Hubáček:"Moje vzpomínky
na létání". Vzpomínková kniha vyšla v plno-
barevném provedení na křídovém papíře, 
v sympatickém formátu a je určitě velkou
výzvou pro každého milovníka létání i slav-
ných československých pilotů. Výjimečná
kniha je v omezeném množství k dostání za
250,- Kč v infocentru. Sylva Heidlerová

Tip na dárek

Vánoční zamyšlení



Vedení obce Pocinovice přivítalo v zasedací
síni své radnice  šestnáctičlennou delegaci
partnerské obce v sousedním Německu -
Schwarzach. Obce podepsaly partnerskou
smlouvu v roce 2004, což samo o sobě příliš
neznamená - takových smluv bylo už podepsá-
no hodně. Směrodatné je naplňování jednotli-
vých bodů smlouvy. A to se oběma 
stranám daří. 

Na vzniku partnerství má velkou zásluhu
učitelka Marie Havlíková, kterou první staros-
ta Schwarzachu Alois Böhm označil za matku

vzájemného partnerství. Nejméně 3x do roka
se vzájemně navštěvují občané obou obcí -
mládež, různé spolky i církve a jsou to setkání
neformální - jako bylo to sobotní. 

Po přípitku starosta Pocinovic Václav
Svoboda seznámil se stručnou historií obce od
počátku až do roku 1989, kdy nezapomněl
zdůraznit rok 1948 a další období komunistic-
ké diktatury i dobu o dvacet let později, kdy
přišlo období jarního tání poměrů. Zastupitelé
Schwarzachu poslouchali pozorně a možná i
tento způsob podání nedávné historie jim

pomohl pochopit, proč nás dělí taková propast.
A protože žádný projev nemá trvat příliš dlou-
ho, slíbil starosta hostům druhý díl historie od
roku 1989 vyprávět na příštím setkání, což
vyvolalo pochvalné úsměvy.

"Program je spíše seznamovací," řekl
Svoboda před společným fotografováním na
schodech radnice, "autobusem pojedeme
okruh přes naší novou obytnou zónu,
Chodskou Lhotu, Orlovici, dolů zpátky sem,
kolem bývalého JZD a navštívíme hasičskou
zbrojnici. Potom navštívíme poutní místo
Dobrou Vodu, Loučim a bude pomalu čas na
společnou večeři."

Ačkoliv Schwarzach ležící v okrese
Schwandorf dělí od Pocinovic 100 kilometrů,
spojují obě místa právě Dobré Vody - ta
německá se jmenuje Maria Brünnl bei
Nabburg. Ocenit je nutno také snahu obou
stran o překonání nejen vzdálenosti, ale hlavně
jazykové bariéry.                                 

Zdeněk Huspek

Dělí je hranice a spojují je Dobré vody

Kulturní komise Obecního úřadu  v Dlažově
připravila v místní sokolovně Podzimní 
výstavu. Lidé dostali možnost pochlubit se
svými výpěstky, třeba pěkně vybarvenými 
jablky, hruškami, květinami 
a zahradními kuriozitami,
jako jsou různé tvary bram-
bor, mrkví, dýně všelijakých
velikostí.  

A protože v Dlažově a při-
lehlých obcích je aktivní 
i většina obyvatel, sešlo se
nakonec 180 exponátů od
šedesáti vystavovatelů. 

V průběhu celého odpo-
ledne si téměř 200 návštěvní-
ků mohlo prohlédnout kromě
klasického ovoce zdejších
zahrad také nezvykle velké
hrozny vína, vypěstované
v Soustově a nikoliv ve skle-
níku, ale venku, krásné papri-
ky, rajčata, okrasné dýničky 
a velké vydlabané, uvnitř
svíčkou osvícené a samozřej-
mě i obrovské dýně na 
kompot. 

Vkusně naaranžované podzimní květiny a
košíček s mechem, větvičkami jehličnatých
stromů včetně mochomůrky červené, figurky z
kukuřičného šustí, kaštanů a modřínových šiš-

tiček a také rukodělné výrobky z Domova pro
osoby se zdravotním postižením Bystřice nad
Úhlavou, to všechno bylo k vidění i koupení a
bylo také k snědku. Hned vedle jeviště pro-

střená tabule ne snad svatební, ale  určitě slav-
nostní. Na pozvánce původně avizovaná
ochutnávka štrůdlu se změnila na ochutnávku
nejen jablkového závinu, ale také rolád, 

Výstavu v Dlažově ocenili všemi  pěti smysly
vánočního cukroví, koláčů, bramboráčků, 
placiček z cukety a dalších dobrot. V nabídce
nechybělo ani domácí višňové víno anebo 
bezinkový likér. 

Jitka Kodešová z kul-
turní komise poděkovala
všem, kteří na výstavu
něčím přispěli: „Velice si
toho vážíme a jsme rádi,
že se sešlo hodně ukázek
i toho, že ženy napekly
výborné moučníky.“

Zapomenout nelze ani
na přednášku Josefa
Novotného z klatovské-
ho svazu zahrádkářů.
"Dozvěděla jsem se, co
udělat s broskvoní, kte-
rou máme před chalu-
pou," svěřila se La-
dislava Kozáková z Lou-
čimi, "kdy prořezávat 
a jak postupovat, aby
broskve dozrály."

Starosta Dlažova Petr
Kodeš si pochvaloval
návštěvnost. 

"Je tady hodně lidí na to, že výstavu děláme
poprvé. Kulturní vystoupení dětí naší mateřské
školy se taky líbilo, a tak doufám, že jsme 
založili novou tradici." (zh)

O nabízené cukroví, které se může stát inspirací při vánočním pečení, byl zájem.
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Společné foto zastupitelů obce Schwarzach a Pocinovice.

Řádí vám v lese kůrovec? Trápí vás 
polomy či soušky, nevíte si rady?

Zavolejte, přijedeme, porazíme, odvětvíme,
uklidíme a vytaháme na vámi určené místo.

Zajistíme i případný prodej. 
Na množství nezáleží. 

Klatovsko, Domažlicko.
Tel. 720 345 459.



20. 12. Dlažov, 20.00 hod. Hubertská zába-
va s bohatou tombolou, pořádá spolek mysli-
veckého sdružení Ohař Dlažov

23. 12. Miletice, kaple sv. Jana Nepomuc-
kého, zpívání vánočních koled, začátek možné
sledovat na www.dlazov.cz

24. 12. Nová Ves, 21. 00 hod., vánoční mše
v kapličce s vystoupením dětského sboru

25. 12. Dlažov, Bigbítová hospoda, 21.00
hod. taneční zábava - Kečup

26. 12. Koloveč, 18.30 hod., vánoční kon-
cert KOLEGIA z Klatov a společné zpívání
koled v kolovečském kostele

26. 12. Černíkov, 16.00 hod., 12. vánoční
koncert v kostele Sv. Josefa ve Slavíkovicích.
S vánočním repertoárem českých a evrop-
ských koled a vánočních písní vystoupí soubor
"Kolegium pro duchovní hudbu z Klatov".

27. 12. Soustov - Štěpánská zábava -  spole-
čenská místnost SDH, k tanci a poslechu hraje
p. Jonáš

31. 12. Všeruby, 20.00 hod., KD, OS Dobré
pohody pořádá Silvestra

LEDEN
1. 1. 2009 Němčice, 13.00 hod., OÚ Němči-

ce pořádá 7. novoroční setkání na  Úlíkově
24. 1. 2009 Chodská Lhota, v Hostinci 

u Choda se koná hasičský bál. Hrají Chebští
proutníci.

ÚNOR
14. 2. 2009 Všeruby, SRPDŠ pořádá v míst-

ním KD od 14.00 hod. dětský maškarní bál.
21. 2. 2009 Všeruby, SDH pořádá v míst-

ním KD od 20.00 hod. ples SDH, hraje
Domažličanka. 

Všem čtenářům Kdyňska
štěstí, zdraví a úspěch
v roce 2009

přeje přeje 

Společnost 
AgAkcent s. r. o.
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Vypůjčení stanu za rok 2008
Brnířov 2
Černíkov 1
Dlažov 2
Koloveč 1
Kout na Šumavě 1
Mezholezy 1
Mrákov 1 
Nová Ves 1
Všepadly 1
Všeruby 1

PROSINEC

6. 12. Mrákov, den otevřených dveří 
v Základní škole v Mrákově

6. 12. Dlažov, sokolovna - Mikulášská
nadílka pro děti 

10. 12. Kdyně, 17.30 hod.,  MKS Modrá
hvězda, koncert žáků ZUŠ Kdyně

12. 12.  Kdyně, Muzeum Příhraničí, Setkání
kdyňských pamětníků

13. 12. Dlažov, sokolovna, 9.00 hod., stolní
turnaj o pohár starosty obce Dlažov, registrace
8.00 - 9.00 hod., startovné 100,- Kč, občer-
stvení v ceně (1 porce guláše), registrace také
na tel. 602192544 - p. Raišl, tel. 724181221 -
p. Kodeš

13. 12. Dlažov, Bigbítová hospoda, 21.00
hod., taneční zábava - Ukradený Vjecy

18. 12. Kout n. Š., obecní úřad, 17. 00 hod.
Vánoční koledování a rozsvícení stromečku,
pořádá ZŠ a MŠ

19. 12. Všeruby, podvečerní vánoční kon-
cert Mrákovského souboru v kostele sv.
Michala a rozsvícení vánočního stromu

20. 12. Dlažov, sokolovna - Myslivecký
ples. K poslechu a k tanci hraje Malá muzika
Nauše Pepíka

20. 12. Chodská Lhota, 17.00, výroční
hasičská schůze SDH v Hostinci u Choda

20. 12. Úboč, 19.00 hod., vánoční koncert v
kostele sv. Mikuláše v Úboči, účinkuje KOLE-
GIUM pro duchovní hudbu z Klatov

21. 12. Kdyně, Synagoga, 18.00 hod.
vánoční koncert skupiny Zebedeus z Klatov,
pořádá AgAkcent s. r. o.

21. 12. Mrákov, 16.00 hod., Vánoční kon-
cert v kostele sv. Vavřince v Mrákově, vystou-
pí Chodský soubor Mrákov

LEDEN
2.-3. 20:00 Anglické jahody (ČR)
6.-7. 20:00 Muzikál ze střední 3:

maturitní ročník (USA)
9.-10. 20:00 Vy nám taky šéfe (ČR)
13.-14. 20:00 Hlídač č. 47 (ČR)
16. 20:00 96 hodin (FR)
20.-21. 20:00 Děti noci (ČR)
23. 17:00 Kozí příběh (ČR)
24. 20:00 Kozí příběh (ČR)
27.-28. 17:00 Madagaskar 2 (USA)
30.-31. 20:00 Nebezpečný cíl (USA)

na stěnách nás seznamují s životem židovské-
ho obyvatelstva v okrese Domažlice v 19. stol.
Zde stojí za zmínku kopie dopisu z r. 1846 od
Arona Löwenthala z Loučimi, který je bezpo-
chyby jedním z prvních dokladů o židovských
obchodnících na území tehdejšího domažlic-
kého okresu. Součástí expozice jsou předměty
užívané při bohoslužbách i všedním životě. 
V poschodí je instalována expozice věnovaná
židovským hřbitovům v okolí Kdyně, pozor-
nost je věnována hlavně Loučimi, kde pohřbí-
vali také židy ze Kdyně, město totiž vlastní
židovský hřbitov nemělo.        Sylva Heidlerová

Dokončení ze str. 1
Galerie hlavního sálu byla určena ženám,

které při shromážděních seděly odděleně od
mužů, dokonce měly i svůj vchod. V případě
kdyňské synagogy byl tento vchod ze dvora,
muži vcházeli z ulice přes předsíň. 

Rozšířená expozice umožňuje proniknout do
života židovské komunity na Kdyňsku 
a mapuje chod židovské obce. Vitríny nabízí
dobové fotografie synagog ve Všerubech 
a Dlažově, židovského hřbitova či dopisy psané
z Terezína.  Dominantním předmětem expozice
je vyřezávaný pultík pod Machzor. Panely

Kdyňská synagoga nabízí unikát

PROSINEC
5.-6. 20:00 Tobruk (ČR)
9. 20:00 Kozí příběh (ČR)
10. 17:00 Kozí příběh (ČR)
12.-13. 20:00 Saw V (USA)
16.-17. 20:00 Juno (USA/KAN)
19.-20. 20:00 Nestyda (ČR)
23. 20:00 Mamma mia! (VB/USA)
24. 14:00 VALL-I (USA)

KAČABY - káva - čaj - byliny
Dukelská 30, Domažlice

100 m od parkoviště u Plusu
NABÍZÍ: dárkové balíčky, vánoční 
čaje i kávu, zdravotní balíčky pro

děti i diabetiky, čajové soupravy, Fair
Trade produkty, aromaoleje lékopisné

kvality a mnoho dalšího.
Rádi Vám poradíme s výběrem dárků.
Otevírací doba:  PO -  PÁ  9-12  13-17

SO  9-12
Adventní neděle  9-12

Těšíme se na Vaší návštěvu.

11

Pronájem koupalištěPronájem koupaliště
Obec Černíkov oznamuje, že zamýšlí pronajmout 

areál koupaliště Úžlebec v Černíkově od letní sezóny roku 2009. 
Případní zájemci se mohou přihlásit 

na Obecním úřadě v Černíkově.
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Hasiči ze Stanětic uspořádali listopadový
výlet na Svatou horu a do největšího důlního
muzea v České republice. Někteří účastníci už
byli na Svaté hoře v dětství, jiní ještě toto
místo nenavštívili. A tak si všichni rádi
poslechli výklad průvodkyně o vzniku a zázra-
cích tohoto místa. 

V Důlním muzeu v Příbrami oslovili ženu
znalou vzniku těžkého řemesla horníků, která
jako průvodce skupiny poskytla velmi pěkný
výklad. Po prohlídce muzea, strojovny, sbírky
minerálů a skromného domku havířů zavítali
hasiči do dolu svaté Anny, kde byli provezeni
hornickým vláčkem a mohli se přesvědčit, jak
těžký byl život horníka, který musel uživit
početnou rodinu. Po dobré večeři, dobře nala-
děni a plni zážitků se všichni vrátili na náves
ve Staněticích, kam bezpečně dovezl své pasa-
žéry řidič z Mrákova, pan Václav Andrle.

(hh)

Historie základní a mateřské školy v obci
Prapořiště u Kdyně se píše již od roku 1903.
Budova školy se za celou tu dobu příliš nezmě-
nila, ale jak praví sám ředitel školy Mgr. Jan
Dobiáš, není to v moderních a nemoderních
budovách, ale v lidech, kteří
dělají školu školou. Důležité
však je, co se děje za dveřmi.
Zasedněme tedy společně do
lavic a poznejme ducha této
školy. 

Školu navštěvují děti ze širo-
kého okolí. Kapacita MŠ je 27
dětí a ZŠ 20 dětí. Děti ZŠ na-
vštěvují 1. až 5. ročník. Žáci
chodí do jedné třídy, kde jsou
rozděleni do skupin a výuka do
bloků. 

Každý tu má své místo a je mu
věnována individuální péče, pro-
tože podle slov ředitele je každý
žák osobnost, a proto vyžaduje
osobní přístup. Je to podobné,
jako když se sejde doma rodina 
a povídá si. Není to však na úkor
kvality výuky. Naopak. Žáci
vykazují na II. stupni velmi
dobré výsledky a na svojí "rodin-
nou" školu nedají dopustit. Navíc díky nefor-
mální uvolněné atmosféře nejsou na škole pro-
blémy se šikanou a dalšími nepříznivými škol-

ními jevy. Ředitel školy všem rodičům vzka-
zuje: "Dělejte to, co je dobré pro vaše děti, ne
to, co je nejpohodlnější pro vás."

Cílem kantorů není své svěřence pouze
vzdělávat, ale vést je i k trvalejším hodnotám

jako je přátelství, tolerance, porozumění dru-
hému a určit tak správný krok do života.
Prioritou školy je, aby to, co se žáci naučili, si

mohli i "osahat" a lépe tak uchovat v paměti.
Proto škola pro své žáky připravuje během
školního roku nespočet poznávacích akcí se
zaměřením na cestování, sport, kulturu atd.
Žáci se učí navazovat kontakty a poznávat

nové lidi.  Díky projektu
„Setkání s…“ se kluci a hol-
ky dozvídají např. o životě
vozíčkáře, herce, faráře,
policisty atd. 

Žákům je umožněno
rozvíjet své nadání v ruko-
dělném, hudebním a diva-
delním kroužku. Značná
pozornost je věnována
výuce cizích jazyků, ang-
ličtině a němčině. Protože
kolik jazyků umíš, tolikrát
jsi člověkem. A čím dříve,
tím lépe. Proto s jazyky
začínají děti již v mateřské
školce a poté pokračují již
jako žáci ZŠ až do konečné
páté třídy. Velmi oblíbená
je angličtina v hudební
výchově, neboli Hudební
angličtina. Zvládání obslu-
hy PC je samozřejmostí. 

A jak by školu stručně charakterizovali sami
žáci i učitelé? Ta naše malá, milá, útulná.         

IC Kdyně

Škola Prapořiště: Ctíme osobnost každého žáka

Jedna školní třída Základní školy v Prapořišti.

Jednou z posledních poutí, které se během
roku konají na různých místech republiky, je
pouť v Sedlicích. Letos se tato pouť slavila
přímo na Václava,  v neděli 28. září. 

Proti minulým letům byla pouť trochu neob-
vyklá. Jaroslav Lagron se postaral o to, aby se
děti mohly zhoupnout a vystřelit nějakou
maličkost. 

Navíc v tento krásný sluneční den, po mši
svaté v místní kapličce, farář František
Kaplánek vysvětil kříž. Nachází se na soukro-
mém pozemku místního občana Pavla
Grubera, který ho také opravil.                   (hh)

Poslední pouť

Místo klasického výlovu ve svém rybníce dali libkovští přednost rybářské soutěži. V chladném
dopoledni se na břeh posadilo se svým náčiním celkem 18 rybářů. Ceny byly nápoje pro zahřátí 
a putovaly  většinou do Klatov, odkud přijelo 10 rybářů. Největší kapr měl délku 49 cm a vytáhl
jej Milan Hyťha, také z Klatov, hned za ním se umístil zástupce Libkova Martin Hartl.

"Největší kapry prodáme, ty malé přemístíme do rybníka na návsi," vysvětlil další osud ryb
Vladimír Černý. 

Starosta Jan Pflanzer pak dodal: "Soutěž jsme nijak nepropagovali, protože zatím nemáme
žádné zkušenosti. Přijde pár rybářů, říkali jsme si. Dnešní den můžeme považovat za nultý ročník.
Příště soutěž uspořádáme o pár týdnů dříve, dnes už přece jen bylo chladno." V Libkově tak další
akcí oživili dění ve své obci.  (zh)

Hasič i  na Svaté hoře

Inzerujte u nás

N u l t ý  v ý l o v
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Obec Koloveč využila, jako člen Sdružení
obcí Kdyňska, nabídku služeb poradenské
firmy AgAkcent, která obci zprostředkovala
setkání s budoucím potenciálním městem na
území Německa, se kterým by bylo v případě
oboustranného zájmu možné navázat v rámci
přeshraniční spolupráce intenzivní dlouhodo-
bou spolupráci a partnerství.

Za tímto účelem proběhla již dvě setkání
mezi zástupci obce Koloveč a města Weiding,
za účasti zástupců místních spolků a sdružení,
hasičů a zástupců základních škol s cílem vzá-
jemného poznání a představení obou budou-
cích partnerů, které by více napovědělo, zda
existují společné zájmy jako základní kameny
budoucí dlouhodobé spolupráce, spočívající v
možnosti čerpání finančních prostředků z EU
pro společně připravené projekty na obou stra-
nách hranice, ale zejména spolupráce spočíva-
jící ve vzájemné výměně zkušeností, organizo-
vání společenských, sportovních a jiných akcí
prostřednictvím občanských sdružení a spolků,
škol atd. 

Připravovaná spolupráce s největší pravdě-
podobností vyústí v uzavření partnerské doho-
dy obou zainteresovaných stran.

Věřím, že díky dosavadnímu zájmu a aktivi-
tám obce Koloveč, jejích občanů, občanských
sdružení a spolků, mládeže, základní a mateř-
ské školy,  bude připravovaná spolupráce živo-
taschopná.  

Ing. Václav Pergl, starosta obce Koloveč

Partnerství Kolovče a bavorského Weidingu

První společné foto zástupců obcí Koloveč a Weiding z premiérové schůzky v Kolovči.

Základní škola Všeruby plánuje nabídnout
široké veřejnosti kurz výpočetní techniky. 

Zájemci se naučí používat textový editor,
vytvářet tabulky s daty, sestrojovat grafy,
budou také umět pracovat s internetem a doká-
ží poslat email svým příbuzným, známým
nebo novému zaměstnavateli.

Ti pokročilejší  se podrobně seznámí s HW
a SW, zdokonalí se v práci s Excelem 
a Wordem, vytvoří si multimediální prezenta-
ce, webové prezentace, naučí se nové věci na
internetu.  Pokud někoho odrazuje myšlenka
na to, že kurz pro něj nemá význam, protože
nevlastní počítač a nebude mít kde trénovat,
máte možnost po individuální domluvě, po
dobu trvání kurzu, docházet do školy a procvi-
čovat si probrané učivo na počítači přímo tam.

Kurz bude v Základní škole Všeruby od
ledna do března 2009, dvě až tři  hodiny, 
1x týdně v celkovém rozsahu 18 - 20 hodin.

Kdykoliv můžete vyplnit přihlášku a při-
hlásit se u ředitelky školy mgr. J. Behenské, 

tel.: 379 779 232, mobil: 739 236 488  
e-mail: zs.vseruby@post.cz  

V koutské škole letos přivítaly děti Halloween nevšedními kostýmy. Od rána bylo pro žáky při-
praveno projektové vyučování, halloweenské téma se prolínalo všemi předměty.  Děti se  seznámi-
ly s původem tohoto svátku, vyřezávaly strašidelné i veselé dýně, probrané učivo procvičovaly na
pracovních listech s  halloweenskou tematikou, v angličtině se učily nová slovíčka zaměřená na
Halloween.  Starší vyhledávali informace na internetu a také si vyzkoušeli zapojit svoji fantazii a
vymyslet pro své mladší spolužáky povídku: "Co se může stát o Halloweenu?", kterou také před
svými spolužáky prezentovali. Foto poslední barevná strana.                                    

Milada Mazancová, ředitelka ZŠ Kout na Šumavě  

V Koutě letos slavily děti Halloween

Kurz výpočetní techniky

Zastupitel Sedlic Josef Fronk 
děkuje Správě a údržbě silnic, 

jejíž pracovníci vysekali a vyčistili
různý přírodní nepořádek 

kolem příjezdové cesty do Sedlic. 
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Podzim na Kdyňsku

Spokojené seniorky při podzimním setkání důchodců v Zahořanech.

Téma Hallowenu zaujalo školáky v Koutě na Šumavě.

Turistické informační centrum ze Kdyně zastupovalo na veletrhu
cestovního ruchu Plzeňského kraje ITEP 2008 Sdružení obcí Kdyňska
pod mottem „Za poznáním a zážitky“.                             Sylva Heidlerová

28.  ř í jen v HlubokéSetkání v Zahořanech

Výjimečná kniha v muzeu

Kdyňsko na veletrhu 

Hasi l i  ž ízeň  v  pivovaru

Co se může stát o Halloweenu?

... k prodeji

Loučimští hasiči se vydali na zájezd na letiště do Prahy a do Plzeňského pivo-
varu. A protože zaplnit 40 míst autobusu by sami nezvládli, oslovili také okol-
ní sbory a nabídky tak využili i hasiči z Libkova, Chodské Lhoty a Pocinovic.


